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ACTA 

 

Reunió del Consell Coordinador 

dels  Parcs del Garraf i Olèrdola 

 

 

 

 

Data: Dimecres, 5 de juny de 2024 

Hora: 17 Hores  

Lloc:    Ajuntament de Gavà 

Unió de cooperadors. Rambla Maria Casas, 102 

 

 

Presideix la reunió:  Sr. Carlos García 

Secretària:  Sr. Jose Luis Herrera 

 

Ordre del dia: 

 

1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

2. Presentació de la nova direcció dels Parcs. 

3. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (octubre 23 - maig 23). 

4. Anàlisi i disseny d'un full de ruta per a la declaració del Parc Natural Marítimo-

Terrestre, en els EIN del Garraf, Foix i Olèrdola. 

5. Torn de paraules. 

 

 

Desenvolupament de la sessió 

 

S’inicia la reunió a les 17.00 hores. 

 

1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

Es dona per aprovada l’acta adjunta a la convocatòria sense cap esmena per part de les 

persones assistents.  

 

2. Presentació de la nova direcció dels Parcs. 

El Sr. Carlos Garcia, coordinador de l’àrea dona la benvinguda i agraeix l’assistència i 

procedeix a presentar al Sr. Jose Luis Herrera Liceras, com a nou director dels Parcs del 

Garraf i Olèrdola des de l’1 de març. Explica breument la seva trajectòria professional, 

enginyer coordinador de les Agrupacions de Defensa Forestal del Vallès Oriental, 

enginyer de prevenció d’incendis forestals i, per últim, tècnic en diferents projectes de 

suport a l’educació i formació ambiental, aquests dos últims a la Diputació de Barcelona.  

 

3. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (octubre 23 - maig 23). 

El Sr. Herrera, director dels Parcs, realitza un breu resum de les activitats més importants 
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que s’han realitzat als Parcs des d’octubre de 2023 fins al maig de 2024.  

 
Pel que fa a Territori:  

- Treballs forestals realitzats a la finca de la Mesquita amb una empreses d’inserció 
social amb l’objectiu d’implementar el punt estratègic de gestió (PEG) per reduir el 
risc de propagació d'incendis forestals i facilitar els treballs d’extinció en cas 
d’incendi.  

- Estabilització del talús de la pista de Rat Penat a Plana Novella i a Sitges. S’han 
realitzat les actuacions prioritàries (segons un estudi de l’ICGC) per millorar la 
seguretat de la pista.  

- Reparació de l’itinerari sensorial de Can Grau a Olivella.  

- Millora del tram de Quatre camins als Masets de Jafre (Olivella) on s’ha formigonat 
un tram de camí amb fort pendent per millorar la transitabilitat de la pista.  

 
Pel que fa a l’Ús Públic:  

- Estudi de la capacitat d’acollida que tot just s’inicia en aquests moments i pretén 
estimar el nombre de persones que visiten algunes zones concretes del Parc i els 
seus interessos.  

- Presenta una gràfica de les activitats informades en els darrers mesos.  

- Incorporació d’una nova tècnica d’ús públic.  

- Presència d’un Coordinador dels Informadors del diferents Punts d’Informació al 
parc.  

- Passejades guiades. A la web es troba el calendari actualitzat de les activitats.  

 
Pel que fa a Conservació:  

- Seguiment de l’àliga cuabarrada amb la col·laboració del Gremi d’Àrids de 
Catalunya. Ara tenim 3 parelles amb polls de les 4 parelles del Parc.  

- Restauració de la Font de l’Alba, per millorar el seu estat i per facilitar la 
reproducció de Salamandra i altres espècies d’amfibis.  

- Gestió de pastures amb un ramat d’ovelles per ajudar en la conservació de l’espai 
del dipòsit controlat de la Vall d’en Joan.  

- Seguiment de mesocarnívors per comprovar la presència de gat salvatge al Parc.  

- Seguiment del botxí meridional per conèixer l’espai vital.  
- Seguiment de la flora amenaçada per aconseguir una gestió informada eficient i 

eficaç d’aquestes espècies protegides.  
 

 
4. Anàlisi i disseny d’un full de ruta per a la declaració del Parc Natural Marítimo-

Terrestre, en els EIN del Garraf, Foix i Olèrdola. 

El Sr Herrera, comenta que ja es va treballar per la declaració de Parc Natural del Garraf 

a instàncies de la demanda dels diferents Ajuntaments que formen part del Parc. Per 

diferents motius aquesta declaració no va ser possible. Ara, tant la direcció política com 

tècnica de l’Àrea tornen a treballar en aquesta línia. És per això que s’ha contractat un 

estudi per conèixer la viabilitat de la declaració de Parc Natural d’aquest espai “Anàlisi i 

disseny d'un full de ruta per a la declaració del Parc Natural Marítimo-Terrestre, en els 

EIN del Garraf, Foix i Olèrdola”.  

Els objectius principals d’aquest estudi son: 

- Sistematitzar la informació justificativa dels elements naturals, culturals i 

socioeconòmics de l’àmbit per avaluar de forma prèvia els valors susceptibles de 

ser declarats parc natural. 
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- Definir la delimitació prèvia dels espais que en formen part de manera inicial del 

futur Parc Natural marítim-terrestre. 

- Fer contactes previs amb diferents agents implicats per testejar com es veu la 

proposta i enriquir-la. 

- Interlocutar amb l’administració competent en la declaració. 

- Detectar necessitats d’estudi i concretar com elaborar els documents. 

- Establir un full de ruta amb les tasques necessàries per a la promoció (i la 

declaració) definides. 

 

Per últim, el Sr. Herrera trasllada al Consell Coordinador una sol·licitud que es va fer a 

l’anterior Comissió Consultiva del dia 7 de maig a Sant Pere de Ribes, des de l’Institut 

d’Estudis Penedesencs, on aquest institut i altres entitats van demanar explicar en aquest 

Consell que amb l’eixamplament de les vies de rodalies s’està comprometent la seguretat 

de les persones usuàries del GR-92, paral·lel al traçat de la via en aquesta zona. És un 

territori fora de parc i Diputació de Barcelona no té competències en aquest àmbit i és per 

això que es demana a les administracions assistents si han fet actuacions per garantir la 

seguretat d’aquest itinerari (GR-92).  

 

5. Torn de paraules.  

El Sr. Ribes, demana si es realitzaran estudis concrets de les afectacions de les curses 

de BTT i elèctriques al parc. El Sr. Herrera respon que no està prevista la realització de 

més estudis.  

 

El Sr. Ribes (Aj. Gavà), demana si la intenció de la Diputació de Barcelona és, a més de 

declarar la declaració de parc natural d’aquest espai, gestionar-lo. El Sr. Herrera respon 

afirmativament i el Sr. Garcia, coordinador de l’Àrea, concreta que en tractar-se d’una 

demanda dels municipis, la Diputació de Barcelona vol donar suport al territori. És un 

incentiu poder comptar amb el primer parc marítim-terrestre i que lògicament haurà de 

tenir un dimensionament adequat dels recursos.   

 

La Sra. Vidal (CC Garraf), comenta que en les obres del tram de via paral·lel al gran 

recorregut, ADIF ha deixat les travesses al costat de les vies, el que complica encara 

més. S’ha reclamat a la Direcció General de Boscos i s’està esperant resposta.  

 

El Sr. Ribes (Aj. Gavà), demana si existeix un calendari de terminis sobre els tràmits 

administratius. El Sr. Herrera respon que l’estudi que s’està elaborant ens donarà més 

idea dels tràmits a realitzar i una orientació en el temps i terminis de cada fase.  

 

La Sra. Palacio (Gerent de l’Àrea) puntualitza que més endavant es demanarà als 

Ajuntaments si volen que la Diputació de Barcelona assumeixi aquesta proposta 

urbanística per a la Declaració de Parc Natural d’aquest espai. Un cop finalitzat aquest 

estudi es contactarà amb els municipis per explicar els resultats i decidir com procedir.  

 

La Sra. Verdejo (Aj. Olivella), demana informació sobre el Dispositiu de Prevenció 

d’Incendis Forestals de cara a la campanya d’estiu. El Sr. Herrera comenta que el 

dispositiu del Pla d’Informació i Vigilància contra els incendis forestals -que depèn de 
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l’Oficina tècnica de prevenció d’incendis forestals- comença el 19 de juny i compta amb 

uns recursos similars als de la campanya anterior en aquesta zona. Explica també el 

dispositiu especial del parc que dedica una especial atenció a la vigilància de les diferents 

activitats que poden provocar un incendi forestal dins de parc. A més, s’està treballant en 

el manteniment dels camins i la vegetació a banda i banda del camí i en la reparació de 

les incidències que es detecten en els punts d’aigua per a la recarrega dels mitjans 

d’extinció. També s’han revisat i arreglat els desperfectes de les torres de vigilància per 

què estiguin a punt de cara a la campanya. Explica que ens hem coordinat amb el Cos 

d’Agents Rurals per a la col·locació de senyals en cas de tancament. També explica 

l’actualització de nivells del Pla Alfa que ha passat de 3 a 4 nivells.  

 

La Sra. Vidal (CC Garraf) demana si existeixen càmeres de vigilància. El Sr. Herrera 

respon que les càmeres de vigilància estan controlades per les ADF dins del PVI. El Sr 

Moya (St Pere de Ribes) puntualitza que algunes càmeres son propietat dels 

ajuntaments. 

 

El Sr. Garcia (coordinador de l’Àrea) explica que serà un projecte de mandat de l’Oficina 

tècnica de prevenció municipal d’incendis forestals avançar en la digitalització de la 

detecció dels incendis forestals amb la instal·lació de càmeres en llocs difícils de 

vandalitzar i de baix manteniment amb l’objectiu de cobrir més territori d’una manera molt 

més eficaç.  

 

La Sra. Sardà (Castelldefels) comenta que al seu municipi, a l’igual que en altres àrees, 

hi ha molts pins morts. S’estan retirant els més perillosos des d’un punt de vista de la 

seguretat de les persones.  

 

El Sr. Moya, comenta la publicació d’un ajut per part de la Generalitat de Catalunya 

adreçat a particulars per a la retirada de la fusta morta, ajut que es gestionarà via 

associació de propietaris.  

 

El Sr. Herrera, comenta els estudis que ja tenim de la Generalitat i l’estudi que aviat 

coneixerem de més detall de la Xarxa de Parcs que a més de detectar les zones més 

afectades de la sequera dins dels Parcs també ens donarà una idea de l’escenari futur 

amb les condicions climàtiques adverses en aquest territori. Ara mateix estem procedint 

de la mateixa manera que els ajuntaments, en el cas de la nostra propietat, tallem els 

arbres que poden suposar un perill per a la seguretat de les persones i si no són de la 

nostra propietat avisem al propietari del terreny del perill que suposen aquests peus.  

 

La Sra. Sardà, (Castelldefels) comenta que aquest problema no té volta enrere, els pins 

han col·lapsat per aquests 3 anys de sequera extrema. S’ofereix a compartir els contactes 

amb ADIF per a aquell que ho necessiti perquè ara han estat fent obres a l’estació i 

comenta que, per experiència pròpia, no és fàcil trobar aquests contactes.  

També expressa la voluntat de l’Ajuntament de Castelldefels de potenciar Cal Ganxo com 

a Centre Ambiental, per tant, demana millorar el punt d’informació (plafons antics, díptics 

obsolets, plànol molt antic, ...). 
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La Sra. Palacios (gerent de l’Àrea) comenta que es podria recuperar el Conveni de 

col·laboració que anys enrere s’havia formalitzat per a l’activitat d’informació a Cal Ganxo 

i posar-lo en marxa de nou.  

 

La Sra. Verdejo, (alcaldessa d’Olivella) demana com es procedirà per fer el tancament 

dels camins a nivell municipal. La Sra. Palacios (gerent de l’Àrea) comenta que va ser 

una iniciativa que es va iniciar l’any passat i que segurament aquest any no es procedirà 

d’aquesta manera. Igualment es revisarà a nivell intern de l’Àrea.  

 

El Sr. Moya, (Ajuntament de Sant Pere de Ribes) demana si tenim cap previsió de 

construcció d’un punt d’aigua en la zona entre els parcs del Foix i Olèrdola. El Sr. Garcia 

(coordinador de l’Àrea) comenta que a més de la bona relació que existeix amb bombers 

ara es signarà un Conveni de col·laboració que contempla la creació d’una taula tècnica 

que entre d’altres punts recull la detecció de necessitats per a la construcció de nous 

punts d’aigua per a l’extinció dels incendis forestals.   

 

La Sra. Vidal, (Consell Comarcal del Garraf) demana si ha sortit una línia d’ajuts forestals 

en finques privades. El Sr. Garcia, (coordinador de l’Àrea) comenta que tota la inversió en 

finca privada de les associacions de propietaris forestals amb suport de la Diputació de 

Barcelona es realitza en base a un Pla de Gestió i indica que si estan interessades se’ls 

pot enviar aquesta informació al Consell Comarcal.  

 

Pel que fa al tema sobre el tancament dels camins, el Sr. Herrera comenta que la decisió 

del tancament de massís en aquest cas el del Garraf ens ho comunica Agents Rurals i ve 

donat per l’INFOCAT.  

 

La Sra. Vidal, (Consell Comarcal del Garraf) felicita al Sr. Herrera pel seu nou càrrec com 

director dels Parcs del Garraf i Olèrdola.  

 

El Sr. Herrera donat que no hi ha més temes a tractar, dona les gràcies a totes les 

persones assistents per la seva participació en aquest òrgan de gestió dels Parcs i es 

tanca la sessió a les 18:30 hores.  
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ANNEX: Relació d'assistents a la reunió 

 

 

Nom i cognoms Càrrec Ajuntament / Entitat 

Marta Verdejo Alcaldessa Aj. d’Olivella 

Jordi Ramos Alcalde Aj. d’Olesa de Bonesvalls 

Irene Abad Tècnica de Medi Ambient Aj. d’Olesa de Bonesvalls 

Josep Moya Regidor Aj. de Sant Pere de Ribes 

Marian Sardà Tècnica de Medi Ambient Aj. de Castelldefels 

Elisenda Miquel Tècnica de Protecció Civil Aj. de Gavà 

Silvia Muntané 
Assesora Àmbit E.Públic 

M. Amb. 
Aj. de Gavà 

Armand Ribes Cap Dpt. Medi Ambient Aj. de Gavà 

Eric Plaza Tècnic Espai Públic Aj. de Gavà 

Carlos García 

Coordinador Àrea 

d'Espais Naturals i 

Infraestructura Verda 

Diputació de Barcelona 

Àngels Palacio 
Gerent de Serveis 

d’Espais Naturals 
Diputació de Barcelona 

Jose Luis Herrera 
Director dels Parcs del 

Garraf - Olèrdola 

Diputació de Barcelona 
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